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Na ministerstvu školství to vře. Důvodem jsou peníze z evropských fondů. Podle ministra školství Josefa Dobeše (VV)
totiž sekce, která má peníze z EU v tomto resortu na starosti, selhala. Podle jeho slov to alespoň ukázal audit, který si
nechal vypracovat. Poté, co Dobeš odvolal šéfa sekce Jana Vitulu (TOP 09), rezignoval i celý Vitulův tým.
Proti kroku ministra se však postavili někteří odborníci. Mimo jiné i vládní Rada pro vědu vývoj a inovaci. Té se nelíbí
například to, že z ministerstva odcházejí kvalitní lidé, které bude těžké nahradit.
"Rada vyjadřuje své znepokojení nad situací, která nastala personálními změnami na ministerstvu školství jako řídícím
orgánu Operačního programu výzkum a vývoj pro inovace," píše se v prohlášení Rady pro vědu výzkum a inovaci. Žádá
navíc ministerstvo, aby jí předložilo závazný časový harmonogram čerpání prostředků Operačního programu. Chce být
pravidelně informovaná o jeho plnění na každém dalším zasedání Rady.
Kritikům se nelíbí ani to, že se po Dobešově nástupu do čela resortu školství zastavily projekty na čerpání peněz a
zásadně se zpomalilo připomínkování a hodnocení návrhů projektů. Někteří příjemci peněz z EU už investovali do
přípravy projektů další stovky milionů korun.
Dalším problémem pak je plánované propuštění. Josef Dobeš tvrdí, že na čerpání peněz pracuje příliš mnoho úředníků,
a chce jich až třicet procent propustit. Podle informací Radiožurnálu však před nedávnem Evropská komise požadovala,
aby se personální kapacita naopak navýšila o sedmdesát osob. Důvodem je zvýšený počet žádostí o evropské dotace.
Dobeš argumentuje tím, že ministerstvo propuštěním zaměstnanců ušetří. Jenomže tito úředníci jsou z 85 procent
placeni z Evropské unie. Při zrušení některých pracovních míst bude navíc ministerstvo muset těmto zaměstnancům
zaplatit odstupné ze svého rozpočtu. Vládní rada ale není jediným kritikem Dobešových kroků. Proti je zásadně i
lidovecký europoslanec Jan Březina, který se problematikou fondů EU zabývá. "Odvolání Jana Vituly považuji za fatální
přehmat hraničící s diletantstvím a jeho důvody za vykonstruované a motivované záměrem koncentrovat ve svých rukou
veškerou moc na úřadě," uvedl europoslanec.
A znepokojeni jsou i rektoři. Podle předsedy České konference rektorů Petra Fialy se podařilo týmu Jana Vituly nastavit
důvěryhodné procesy tak, aby bylo možné dobře čerpat prostředky z operačních programů. "Sledujeme situaci se
znepokojením," řekl Fiala.
Novým ředitelem sekce pro čerpání peněz z EU se stal bývalý rektor ČVUT Jaroslav Kuba. Ten si klade za cíl například
zjednodušit administrativu.
***
O KOLIK JDE PENĚZ
Z programu výzkum a vývoj pro inovace může Česko mezi lety 2007 až 2013 čerpat na vědecké projekty přes dvě
miliardy eur (asi 49 miliard korun). Dalších zhruba 45 miliard korun mohou získat výukové projekty z programu vzdělávání
pro konkurenceschopnost.


